
Zmiany jakie zaszły w Gminie Ząbkowice Śląskie miały sprawić, że 
zarówno miasto jak i wsie będą bardziej nowoczesne, bezpieczne i 
przyjazne. W ciągu tych lat nasza Mała Ojczyzna wypiękniała, przy-
było miejsc pracy, poprawiła się jej kondycja finansowa. To właśnie z 
myślą o mieszkańcach budowane były place zabaw, obiekty sportowe, 
takie jak boiska ORLIK czy  skatepark, rewitalizowano kamienice, 
remontowano placówki oświatowe, budowano i remontowano drogi, 
poszerzano ofertę kulturalną, budowano klimat dla biznesu, tak aby 
mógł się bardziej rozwijać, jak i podjęto wiele innych istotnych dzia-
łań, o których przeczytacie Państwo w tym biuletynie. Oczywiście 
jest rzeczą naturalną, że oczekiwania i potrzeby są coraz większe. 
Niekiedy jesteśmy ograniczeni przepisami, zasobami finansowymi 
czy zdarzeniami od nas niezależnymi, które stanowią przeszkodę 

trudną do przejścia. Jesteśmy przekonani, że po przeczytaniu tego 
podsumowania dostrzeżecie Państwo pozytywny kierunek rozwoju 
oraz zmian w gminie i ocenicie sami skuteczność naszych wspól-
nych działań.
Podsumowując ostatni czas, chcemy podkreślić bardzo dobrą 
współpracę z Radą Miejską. Dziękujemy również mieszkańcom, 
sołtysom, przewodniczącym zarządów osiedli, instytucjom i organi-
zacjom za wsparcie i zrozumienie podejmowanych inicjatyw. Efekty 
tej współpracy zmaterializowały się w wielu wymiarach. Partnerstwo, 
zaufanie ale przede wszystkim zgoda to była nasza wspólna droga 
do sukcesu. To efekt ciężkiej pracy, dzięki której osiągamy to, co 
sobie zaplanowaliśmy. 
Zapraszamy do lektury niniejszego biuletynu.

Szanowni mieszkańcy Gminy Ząbkowice Śląskie!
Dobiega końca kadencja 2010–2014. Chcielibyśmy przedstawić efekty naszej czteroletniej pracy samorządu  
Ząbkowic Śląskich – organów samorządu terytorialnego. W tym numerze biuletynu „Projekt Ząbkowice Śląskie”  
przekazujemy Państwu sprawozdanie z przeprowadzonych inwestycji, wytyczonych celów, przedsiębiorczości,  
edukacji, turystyki, kultury i sportu.

Marcin Orzeszek
Burmistrz Ząbkowic Śląskich

Andrzej Dominik
Przewodniczący Rady Miejskiej
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Podsumowanie kadencji za-
cznę od tego, że była ona 
o wiele spokojniejsza niż 
poprzednie, sesje nie były 
tak burzliwe. Zrealizowanych 
zadań inwestycyjnych, szero-
ko opisywanych w prasie, nie 
będę wymieniał – są zresztą 
zauważalne gołym okiem. 
Jak i to, że nasze miasto i 
gmina stały się czystsze, 
piękniejsze. Za sukces uwa-

żam przyjęcie Strategii Roz-
woju Gminy na lata 2014-20, 
z dobrze wytyczonymi kie-
runkami i sprecyzowanymi 
najważniejszymi zadaniami, 
co pozwala skutecznie ubie-
gać się o środki finansowe z 
zewnątrz, głównie unijne. Ta 
kadencja wyróżnia się zresztą 
dużą ilością tych środków 
pozyskanych przez Gminę 
– ponad 22 mln zł.

Bardzo mnie cieszy, że w 
czasie tej kadencji zmieni-
ła się nasza wieś – udało 
się porządnie, w asfalcie, 
zrobić kilka kilometrów dróg 
wiejskich, kolejne są w prze-
budowie a w przyszłej kaden-
cji, jak sądzę, z problemem 
tym uporamy się całkowicie. 
Mieszkańcy są zadowoleni 
– po kilkudziesięciu latach w 
błocie i wśród wybojów mają 

wreszcie porządnie utwar-
dzone drogi.
Uważam, że otwarcie w tym 
roku w Urzędzie Miejskim 
Biura Wsparcia Przedsiębior-
czości przyniesie w niedługim 
czasie spodziewane efekty w 
postaci zwiększonej w gminie 
liczby firm, rozszerzenia ich 
działalności czy zwiększenia 
w nich ilości miejsc pracy.

ANDRZEJ DOMINIK
przewodniczący Rady Miejskiej

Radną rady miejskiej jestem 
już trzecią kadencję, co wska-
zuje na zaufanie wyborców 
i dobrą ocenę mojej pracy. 
Mieszkańcy często zwraca-
ją się do mnie ze swoimi 
sprawami i bolączkami, a 

JOLANTA MITRĘGA 
wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej

STANISŁAW SUSZ 
wiceprzewodniczący Rady Miejskiej

Była to kadencja udana, a 
ze swojej pracy w radzie 
jestem zadowolony: udało 
mi się zrealizować parę 
pomysłów. Duży plus za 
jego pracę należy się bur-
mistrzowi, do tego doszedł 
spokój w radzie, konstruk-
tywne dyskusje i przez to 

wiele rzeczy potrzebnych 
dla miasta i gminy zostało 
zrealizowanych. Uważam, 
że radni nowej kadencji 
będą mieli o wiele łatwiej-
szą pracę.
Chciałbym podkreślić do-
brą sytuację finansową 
naszej gminy: obawy co 

do jej stabilności okazały 
się płonne, zachowaliśmy 
płynność finansową a w 
ciągu tych czterech lat 
znalazły się pieniądze na 
bardzo liczne inwestycje, 
z których mnie osobiście 
najbardziej cieszą te zre-
alizowane na rzecz dzieci 

i młodzieży.
Jestem także bardzo za-
dowolony z tego, że po 
okresie pewnej stagnacji, 
a właściwie regresu, w 
ostatnich latach działo się 
i dzieje wiele ciekawych 
rzeczy w kulturze. 

Mieszkam w Ząbkowicach 
od 53 lat, przez 37 praco-
wałam w Zakładzie Go-
spodarki Mieszkaniowej, 
radną Rady Miejskiej je-
stem drugą kadencję, pra-
cując w Komisji Rozwoju 
Gospodarczego i Budżetu 

oraz przewodnicząc Komisji 
Rewizyjnej – wszystko to 
pozwala mi na realną ocenę 
wielu zagadnień i potrzeb 
naszego miasta. Nietrudno 
bowiem zauważyć, jak bar-
dzo ożywiło się i pięknieje 
nasze miasto i gmina. Z 

całą pewnością jest to wyni-
kiem porozumienia i zgody 
wśród ogromnej większości 
radnych oraz dobrej ich 
współpracy z burmistrzem, 
dzięki czemu udało się w 
tej kadencji wiele osiągnąć 
i wykonać wiele inwestycji 

przy zachowaniu stabilności 
finansowej gminy. Wiem, że 
mieszkańcy te inwestycje 
oceniają pozytywnie, stara-
nia samorządu dostrzegają 
i potrafią je sprawiedliwie 
docenić.

Anna Józefowicz 
przewodnicząca Komisji Rewizyjnej

BOGDAN TKACZYŃSKI 
przewodniczący Komisji Rozwoju 

Gospodarczego i Budżetu

Za największy sukces tej 
kadencj i  uważam dobrą 
współpracę ogromnej więk-

Niewątpliwym sukce-
sem tej kadencji jest to, 
że utrzymaliśmy w nie-
zmienionym stanie sieć 
placówek oświatowych 
mimo wzrastających z 
roku na rok kosztów ich 
utrzymania, w połowie 
pokrywanych z docho-
dów własnych gminy. W 
porównaniu do lat ubie-
głych znacznie wzrosły 
też kwoty przeznaczane 
na ZOK i OSiR. 
Pozytywnie oceniam 
fakt, że w obecnej ka-

dencji bardzo wzrosła 
pomoc finansowa dla 
wszelkiego rodzaju sto-
warzyszeń społecznych 
oraz klubów sportowych, 
co przekłada się na lep-
szą organizację czasu 
wolnego dzieci i mło-
dzieży, większą liczbę 
oferowanych im zajęć 
specjalistycznych. To w 
dalszym ciągu powinno 
być w centrum zaintere-
sowania radnych przy-
szłej kadencji.

ZDZISŁAW BURNAT
przewodniczący Komisji Oświaty, Kultu-
ry, Sportu, Turystyki i Promocji Gminy 

KRZYSZTOF GNACH 
przewodniczący Komisji Przestrzegania 

Prawa i Porządku Publicznego 

szości radnych i całej rady z 
burmistrzem. To zaowocowało 
realizacją wielu inwestycji podję-
tych na miarę posiadanych przez 
gminę środków finansowych, w 
tym i tych z zakresu działania 
prowadzonej przeze mnie komi-
sji, mających na celu poprawę 
stanu bezpieczeństwa miesz-
kańców. Moje zdanie pokrywa 
się tu z opartą na statystykach 
przestępczości opinią Komen-
danta Powiatowego Policji, który 
uważa, że nasz powiat i gmina 
są jednymi z bezpieczniejszych 
w województwie. 

RADNI O KOŃCZĄCEJ SIĘ KADENCJI

ja staram się jak najszybciej i 
najlepiej im pomóc.
Od początku swojej służby - bo 
tak rozumiem pracę radnej - wie-
lokrotnie w interesie mieszkań-
ców interweniowałam w Straży 
Miejskiej i 29 razy osobiście u 
burmistrza, jego zastępców i w 
Wydziale Infrastruktury Tech-
nicznej Urzędu Miejskiego oraz 
złożyłam 22 interpelacje pisemne. 
Do Zarządu Dróg Powiatowych 
skierowałam 6 interpelacji, do-
tyczących uporządkowania ulic 
i trawników, przycięcia drzew, 
remontów chodników, ustawienia 
barierek ochronnych, wyzna-
czenia oznakowania poziomego 
dróg. 

Przez te cztery lata w 
naszym mieście i gminie 
zrobiono bardzo dużo. 
To była udana kaden-
cja i przyniosła miastu 
i gminie wiele dobrego. 
Proszę zauważyć, że 
Ząbkowice są o wiele 
bardziej czyste, wypięk-
niało kilkadziesiąt zrewi-
talizowanych kamienic, 
odnowiono wiele chod-
ników i wykonano sporo 
nowych. Z przyjemno-
ścią mogę powiedzieć, 
że wiceburmistrz Piotr 
Miernik, odpowiedzialny 
za inwestycje i remonty 

gminnej infrastruktury, 
zdał swój egzamin na 
piątkę. A za największy 
nasz sukces uważam, 
że w naszej gminie nie 
zamknięto ani jednej 
placówki oświatowej. 
Wiem, że przemawia 
przeze mnie belferska 
dusza, ale także tro-
ska o przyszłość gminy. 
Można było zrobić w tym 
zakresie jeszcze więcej 
– uważam na przykład, 
że w niektórych szkołach 
są jeszcze zbyt liczne 
klasy. 
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JAK MIJAJĄCĄ KADENCJĘ OCENIAJĄ 
SOŁTYSI I PRZEWODNICZĄCY  
ZARZĄDÓW OSIEDLI 

Z kadencji i pracy burmi-
strza jesteśmy w naszej 
miejscowości zadowoleni. 
W Pawłowicach zmieniło 
się bardzo dużo, a zwłasz-
cza wszyscy mieszkańcy 
cieszą się z wyremontowa-
nej świetlicy, a plac zabaw 
został uzupełniony o dodat-
kowe urządzenia.WANDA BIERNACKA

sołtys Pawłowic

Kadencja była bardzo pra-
cowita i owocna, wiele po-
zytywnych zmian nastąpiło 
w obu miejscowościach, 
chociaż nie wszystkie nasze 
plany udało się do końca 
zrealizować. Szczególnie 
wysoko cenię postępują-
ce zmiany w nastawieniu 
do siebie społeczeństw 
obu miejscowości, które w 
przeszłości bywały skon-
fliktowane. Radę sołecką i 

mnie bardzo w tym wspiera 
powołane przez nad do ży-
cia Stowarzyszenie Inicja-
tyw Społecznych ŹRÓDŁO. 
Dzięki stowarzyszeniu zre-
alizowaliśmy w tej kadencji 
4 projekty unijne, powołując 
m. in. do życia złożony z 
pań obu wiosek chór SULI-
SŁAWICZANKI, do którego 
repertuaru wykorzystujemy 
twórczość naszej poetki 
Stanisławy Szabli. Po raz 

szósty zorganizowaliśmy 
we współpracy z ząbkowic-
kim oddziałem PTTK coraz 
bardziej popularny w regio-
nie coroczny Rajd do Ksią-
żęcego Kamienia. Ściśle 
współpracując z Ośrodkiem 
Doradztwa Rolniczego i 
Izbą Rolniczą organizujemy 
cykliczne warsztaty, kursy i 
szkolenia, również dla ca-
łej gminy. To trwałe efekty 
naszej działalności spo-

łecznej, ale są oczywiście i 
materialne: rozpoczęła się 
bardzo ważna dla Sulisławic 
inwestycja - budowa wodo-
ciągu, wyremontowaliśmy 
i doposażyliśmy świetlicę 
wiejską, tworzymy kom-
pleks urządzeń i terenów 
rekreacyjnych w Szklarach 
Hucie, powstał tam plac 
zabaw, będzie boisko do 
piłki nożnej, powstała także 
siłownia zewnętrzna. 

IRENA PIOTROWSKA
sołectwo Sulisławice-Szklary Huta

Kadencja była pracowita, 
ale jestem z niej zadowolo-
na, zwłaszcza że dobrze mi 
się współpracowało z bur-
mistrzem i radą. Udało nam 

ANNA GNUTEK
sołectwo Braszowic

Pracę rady, burmistrza i jego 
zastępców ocenia pozytyw-
nie - w Bobolicach widać to 
po infrastrukturze: ładnym, 
przytulnym przedszkolu, 
usytuowanym przy nim pla-
cu zabaw czy budowanych 
etapami i ukończonych w 
tym roku chodnikach, do 
których sprzątania z fundu-
szu sołeckiego zakupiono 
specjalną zamiatarkę. 

ROMAN STĘPIEŃ
sołectwo Bobolic

JERZY RZEPKA
sołectwo Sadlna

PIOTR ROGOWSKI
sołectwo Tarnowa

HENRYK HOZNER
Zarząd Osiedla Pallotyńskiego 

Moim zdaniem rada pra-
cowała lepiej niż w po-
przedniej kadencji, nie 
było c iągłych ostrych 
kłótni i wielokrotnego, 
bezsensownego roztrzą-
sania tych samych spraw. 
Jeśli idzie o sołectwo, to 
dla nas najważniejsze w 
tej kadencji było odciąże-
nie obwodnicą od ruchu 

kołowego (zwłaszcza ti-
rów) ulicy Kamienieckiej. 
Chociaż kilku rolników, 
i ja sam zresztą też, na 
tej inwestycji wyszło nie 
najlepiej, bo mamy przez 
tę  obwodnicę bardzo 
utrudniony dojazd do 
swoich pól.

Mijająca kadencja za-
owocowała w sołectwie 
wieloma pozytywnymi 
zmianami: przy wykorzy-
staniu środków unijnych 
wykonana została we wsi 
kanalizacja sanitarna z 
kolektorem do ząbkowic-
kiej oczyszczalni ście-
ków, przebudowana zo-
stała prowadząca przez 
Tarnów droga powiato-
wa, trwa przebudowa 
dróg transportu rolnego, 
powstał plac zabaw dla 
dzieci, wyremontowana 
została świetlica a nie-
bawem miejscowa OSP 

otrzymała nowy samo-
chód bojowy, który po-
lepszył jej skuteczność 
i zwiększył bezpieczeń-
stwo zarówno miesz-
kańców Tarnowa jak i 
całej gminy. Sołtys – jak 
i wszyscy mieszkańcy 
- cieszy się z utrzyma-
nia we wsi przedszkola, 
jest bardzo zadowolo-
ny z dobrej współpra-
cy z Kołem Gospodyń 
Wiejskich, strażakami i 
klubem sportowym oraz 
z proboszczem i radą 
parafialną.

Współpraca z burmi-
strzem w tej kadencji 
układała się dobrze, 
spotykaliśmy się regu-
larnie na posiedzeniach 
zarządu i rozmawiali-
śmy z nim na spotka-
niach z mieszkańcami, 
proponując zadania do 
zrealizowania na na-
szym osiedlu. A przez 
te cztery lata sporo się 
tu zmieniło na lepsze: 
przebudowana została 
wraz z chodnikami ul. 
Bohaterów Getta, po-
prawiona kanalizacja na 

Dalekiej 13, wyremonto-
wana ul. Okrężna, upo-
rządkowaliśmy nasze 
osiedlowe tereny zielone 
włącznie z usunięciem 
suchych drzew, wdro-
żona została segregacja 
odpadów komunalnych. 
Mieszkańcy chwalą so-
bie prowadzoną przez 
ZGK akcję bezpłatnego 
odbioru odpadów wiel-
kogabarytowych, które 
przed laty walały się 
dość często na obrze-
żach osiedla.

się wykonać sporo zadań: 
zakończyła się rekultywacja 
gminnego składowiska od-
padów, wyremontowaliśmy 
świetlicę, zakupiliśmy dla 
straży wóz bojowy i busa, 
mamy wyremontowane 2 
km dróg, no i doczekaliśmy 
się obecnie realizacji przez 
Generalną Dyrekcję Dróg 
Krajowych i Autostrad od 
lat postulowanej przebudo-
wy skrzyżowania krajowej 
ósemki z przebiegającą 
przez Braszowice drogą 
powiatową. 
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W latach 2011-2014 nasza 
gmina pozyskała z zewnątrz 
22 mln zł, co pozwoliło zre-
alizować inwestycje za kwotę 
50 mln zł. Były to głównie 
fundusze unijne, ale wpłynęły 
także znaczne środki z kilku 
ministerstw m. in.: Kultury i 
Dziedzictwa Narodowego, 
Edukacji Narodowej czy Spor-
tu i Turystyki. Udało się też 
pozyskać wsparcie finanso-

we z innych źródeł m. in. z 
Komendy Głównej Państwo-
wej Straży Pożarnej i Agencji 
Nieruchomości Rolnych. Po-
służyły one do realizacji tzw. 
projektów twardych, głównie 
zadań remontowo-budowla-
nych.
Bez tych pieniędzy z całą pew-
nością nie byłoby szans na 
rewitalizację Parku Miejskiego 
im. Sybiraków, nie ruszyłyby 

prace zabezpieczające i reno-
wacyjne ząbkowickiego zam-
ku, nie powstałaby świetlica w 
Kozińcu, nie doczekałoby się 
remontu kilkadziesiąt kamie-
niczek miejskiej starówki, nie 
powstałoby na terenie gminy 
kilkanaście placów zabaw 
dla dzieci i dwa kompleksy 
„Orlików”. O wiele mniej prze-
budowano by dróg transportu 
wiejskiego, nie zamontowa-

noby na terenie wiejskim 86 
lamp solarnych i kilkunastu w 
mieście. Bez wątpienia o lata 
przesunęłaby się realizacja 
tak ważnych dla mieszkań-
ców inwestycji jak: budowa 
wodociągu z Jaworka do Bo-
bolic i w samych Bobolicach, 
kanalizacji sanitarnej w Tar-
nowie, wpięcie Sulisławic do 
sieci wodociągowej Szklar, 
przebudowa ulic Grunwaldz-

kiej, Jodłowej, Modrzewiowej, 
Okrężnej, Prusa, Spokojnej, 
Świerkowej. Zakład Gospo-
darki Komunalnej bez unij-
nego dofinansowania miałby 
ogromny problem z zakupem 
specjalistycznego pojazdu do 
odbioru i transportu odpadów 
komunalnych a ochotnicze 
straże pożarne w Braszo-
wicach, Stolcu czy ostatnio 
w Tarnowie nie otrzymałyby 
nowych samochodów ratow-
niczo-gaśniczych. Z pozyska-
nych przez Gminę środków 
dofinansowano: budowę bądź 
przebudowę chodników m. 
in. w Bobolicach i Olbrach-
cicach Wielkich, opracowa-
nie kilkunastu miejscowych 
planów zagospodarowania 
przestrzennego, remonty kil-
ku świetlic wiejskich a kilka 
kolejnych doposażono.
Na długiej liście zadań zre-
alizowanych przy wykorzy-
staniu środków finansowych 
z zewnątrz są także: prace 
melioracyjne wykonane w 
ramach programu „Bezro-
botni dla gospodarki wodnej i 
ochrony przeciwpowodziowej”, 
konserwacja urządzeń melio-
racyjnych w Braszowicach, 
Pawłowicach i ząbkowickiej 
„młynówki”, remont szatni i 
sanitariatów na ząbkowickim 
stadionie miejskim, wyposa-
żenie Hali Słonecznej w skła-
dane trybuny. Rozpoczęła się 
największa w mieście inwesty-
cja drogowa: przebudowa ulic 

Legnickiej, Żeromskiego, Ku-
socińskiego, Staszica i części 
Ziębickiej, której koszt – 4,8 
mln zł - w całości pokrywa 
Urząd Marszałkowski Wo-
jewództwa Dolnośląskiego. 
Czekają na wykorzystanie pie-
niądze pozyskane na budowę 
chodników w Kluczowej.

Wśród tzw. projektów mięk-
kich, zrealizowanych przy 
wykorzystaniu środków ze-
wnętrznych, przeważają te 
skierowane do najmłodszych 
mieszkańców gminy. Z pew-
nością najbardziej społecznie 
pożądane było uruchomienie 
w Przedszkolu nr 1 kolejnych 

22 MILIONY POZYSKANYCH ŚRODKÓW
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grup żłobkowych, co od dwóch 
lat pozwala zapewnić opiekę 
żłobkową wszystkim zgłoszo-
nym przez rodziców dzieciom. 
Setki tysięcy złotych pozyska-
ła gmina na stypendia oraz 
zasiłki socjalne, dożywianie 
uczniów, zajęcia pozalekcyj-
ne, indywidualizację procesu 
nauczania i wychowania w 
klasach I-III, naukę pływania, 

zakup pomocy dydaktycznych, 
zajęcia dla dzieci niepełno-
sprawnych umożliwiające im 
aktywizację społeczną. Ze 
środków unijnych sfinanso-
wane zostały zadania reali-
zowane we współpracy ze 
stroną czeską, m. in. spo-
tkania uczniów i nauczycieli 
Gimnazjum nr 2 z młodzieżą 
i nauczycielami z Cervenego 

Kostelca.
W latach 2011-2014 ożywiło 
się w mieście i gminie życie 
kulturalne, na co też niemały 
wpływ miały dofinansowania 
i dotacje, głównie unijne uzy-
skane poprzez Lokalną Grupę 
Działania „Qwsi”. Umożliwi-
ło to zorganizowanie wielu 
imprez promujących walory 
turystyczne i kulturowe gminy, 

koncertów i festiwali. „Ząbko-
wicki Piknik Średniowieczny”, 
„Jarmark Wielkanocny”, „Jar-
mark Bożonarodzeniowy” oraz 
w tym roku „I ZĄBKOWICKIE 
TARGI ROLNO-SPOŻYW-
CZE”. Spore kwoty dofinan-
sowania pozyskała Biblioteka 
Publiczna (m. in. na projekty: 
„W Ząbkowicach smoki miesz-
kają i o historii opowiadają”, 

„Dotknij tajemnicy na polsko-
czeskiej granicy”. „Fantazje 
małych rąk”), Ząbkowicki 
Ośrodek Kultury (m. in. na 
zorganizowanie koncertu z 
okazji 25-lecia zespołu Sier-
ra Manta), oddział PTTK na 
wytyczenie Miejskiej Trasy 
Turystycznej i wystawę z oka-
zji 725-lecia miasta.

W skład kompleksu wypo-
czynkowo-sportowego, który 
powstanie w budynku na ul. 
Kusocińskiego, wejdą nie tyl-
ko pływalnia (z której jednora-
zowo będzie mogło korzystać 
120 osób), basen rekreacyjny, 
jacuzzi i brodziki dla dzieci, 
ale również SPA, siłownia 
CARDIO oraz w przyziemiu 
bar i kręgielnia. W części re-
kreacyjnej na wszystkich gości 
czekać będą dwie największe 
atrakcje obiektu, zjeżdżalnie 
– 35 metrowa „Cebula” oraz 
63 metrowa „Anakonda”.
Krótki przewodnik po pły-
walni:
Główne wejście umiejscowio-
ne jest na parterze od stro-
ny parkingu. W holu będzie 

sklepik, kasy oraz miejsca 
wypoczynkowe. Obok kas 
powstanie 16 przebieralni 
połączonych z halą zawiera-
jącą 240 szafek zamykanych 
w sposób elektroniczny.
Po przejściu przez strefę 
pryszniców udamy się do 
hali basenowej, składającej 
się z basenu o wymiarach 25 
m x 12,5 m oraz głębokości 
od 1,2 m do 1,8 m, basenu 
rekreacyjno-rehabilitacyjnego 
z przyrządami do masowania 
karku, grzbietu i nóg, lądowi-
ska zjeżdżalni, dwóch wanien 
na 6 osób do hydromasażu 
jacuzzi oraz dwupoziomo-
wego brodzika dla dzieci, w 
pobliżu którego znajdzie się 
pokój dla matki z dzieckiem. 

Obsługa basenu dysponować 
będzie pomieszczeniami dla 
udzielenia pierwszej pomocy 
i pokojem socjalnym.
Obok klatki schodowej z holu 
na I piętro zainstalowana bę-
dzie winda dla osób niepełno-
sprawnych. Na I piętrze znaj-
dą się pomieszczenia siłowni 
CARDIO, strefy SPA, groty 
solnej, bar z podstawowymi 
daniami ciepłymi i napojami, 
trybuna o 34 miejscach oraz 
pomieszczenia biurowe.
W części SPA będziemy mogli 
skorzystać z 3 rodzajów saun 
(fińskiej, parowej oraz fińskiej 
ziołowej). Dla schłodzenia się 
wykorzystamy prysznice. Bę-
dzie tu również pomieszcze-
nie z łóżkiem do wykonywania 

masażu ręcznego. Szcze-
gólnie dla dzieci i młodzieży 
przydatna będzie posiadająca 
mikroklimat nadmorski grota 
solna. 
Na części dachu znajdzie się 
tzw. otwarta sala gimnastycz-
na: ogrodzona przestrzeń do 
zajęć sportowych i na oko-
licznościowe uroczystości. 
Będzie to dodatkowa atrakcja 
obiektu jako punkt widokowy 
na miasto i okolicę.
Zastosowana technologia:
Wszystkie niecki naszego 
basenu zostaną wykonane 
w najnowszej i aktualnie naj-
lepszej technologii - ze stali 
nierdzewnej. Pomieszczenia 
SPA, siłowni CARDIO oraz 
baru będą klimatyzowane. 

Winda dla osób niepełno-
sprawnych dostępna będzie 
na wszystkich poziomach 
a w każdej strefie basenu 
zainstalowane zostaną dla 
tych osób toalety. Pływalnia 
dysponować będzie bardzo 
nowoczesną technologią 
oczyszczania wody: nie do-
świadczymy nieprzyjemnego 
zapachu chloru, gdyż będzie 
on produkowany na miej-
scu z soli kuchennej metodą 
elektrolizy membranowej. 
Dodatkowo nad czystością 
wody „czuwać będą” baterie 
filtrów wielowarstwowych oraz 
urządzenia do dezynfekcji 
promieniami UV. Wszystko 
to zapewni bardzo czystą, 
krystaliczną wodę.

KRYTA PŁYWALNIA ZAPOWIADA SIĘ REWELACYJNIE! 
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„Wszystkie realizowane przez 
nas w tej kadencji zadania 
inwestycyjne miały na celu 
nie tylko poprawę warunków 
życia mieszkańców oraz po-
lepszenie wizerunku gminy, 
lecz także zachęcenie do 
zamieszkania i inwestowania 
na naszym terenie, by w efek-
cie powstały tak pożądane 
nowe miejsca pracy” ocenia 
minione lata burmistrz Marcin 
Orzeszek.
Lista tych zadań jest dłu-
ga, są na niej nowe drogi, 
piękniejące zabytki i budynki 
mieszkalne, przebudowane 
ulice i chodniki, kilometry sieci 
kanalizacyjnej i wodociągo-
wej, nowe i wyremontowane 
obiekty oświatowe, sportowe 
i rekreacyjne.
Przypomnijmy więc choć nie-
które z nich, poczynając od 
tych wykonanych z myślą o 
dzieciach i młodzieży:
- kilkanaście nowych placów 
zabaw dla dzieci we wsiach 
i kilka w mieście, dwa kom-
pleksy boisk ORLIK, ada-

ptacja budynku szkolnego w 
Bobolicach na przedszkole, 
termomodernizacja budynku 
Przedszkola nr 4, wymiana 
dachu Przedszkola nr 1, mo-
dernizacja sali gimnastycznej 
Szkoły Podstawowej nr 2, 
adaptacja pomieszczeń na 
dodatkowe grupy żłobkowe 
w Przedszkolu nr 1, trwająca 
budowa skateparku.
Mieszkańców naszych wiosek 
ucieszyło m. in.:
- zakończenie rekultywacji 
składowiska odpadów ko-
munalnych w Braszowicach, 
remont świetlic w Bobolicach, 
Braszowicach, Pawłowicach 
i Sulisławicach oraz budowa 
świetlicy w Kluczowej, wyko-
nanie kanalizacji sanitarnej 
w Tarnowie z kolektorem do 
oczyszczalni w Ząbkowicach, 
budowa wodociągu z Jaworka 
do Bobolic i w samych Bobo-
licach, rozpoczęcie wodocią-
gowania Sulisławic, przebu-
dowa dróg (w tym transportu 
rolnego) w Braszowicach, 
Olbrachcicach Wielkich, Stol-

cu, Strąkowej, Tarnowie i 
Zwróconej, zainstalowanie 87 
dobrze się spisujących lamp 
solarnych, budowa chodników 
w Olbrachcicach Wielkich i 
Bobolicach, siłownie na wol-
nym powietrzu w Strąkowej i 
Szklarach-Hucie.
W mieście efekty inwestycji 
wręcz rzucają się w oczy. Są 
to m. in.:
- 36 odremontowanych zabyt-
kowych kamieniczek w Rynku 
i sąsiednich uliczkach, prze-
budowane ulice Daleka, Grun-
waldzka, Jodłowa, Kościusz-
ki, Modrzewiowa, Okrężna, 
Spokojna i Świerkowa oraz 
ul. Prusa, oświetlenie solarne 
ulic Bonifratrów, Działkow-
ca, Makowej, Melioracyjnej, 
Partyzantów i Przemysłowej, 
odremontowany budynek ko-
munalny Osiedle XX-lecia 52, 
wyremontowana sala kino-
wa Ząbkowickiego Ośrodka 
Kultury, nowe chodniki na 
Osiedlu Słonecznym, Osiedlu 
XX-lecia i przy ul. Orkana, 
oświetlenie dalszej części ul. 

W latach 2011-2014 wydano w gminie na inwestycje 50 mln złotych

CZAS INWESTYCJI
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Powstańców Warszawy w kie-
runku Jaworka. Dodajmy do 
tego przebudowę kolejnych 
odcinków kanalizacji desz-
czowej (m. in. postulowaną 
od lat poprawę instalacji przy 
ul. Dalekiej 13 i w zalewanej 
wodami opadowymi części ul. 
Kamienieckiej), I etap rewita-
lizacji terenu z budową miejsc 
postojowych przy ul. Ciasnej 
a przede wszystkim zrewi-
talizowany Park Miejski im. 
Sybiraków i coraz lepiej się 
prezentujący i coraz bardziej 
zachęcający do zwiedzania, 
po trzech etapach prac za-
bezpieczających i konserwa-

torskich, ząbkowicki Zamek.
Rozpoczęły się w tym roku 
prace remontowe przecho-
dzącej przez Ząbkowice drogi 
wojewódzkiej nr 385 (ulice Le-
gnicka, część Wrocławskiej, 
Żeromskiego, Staszica i część 
Ziębickiej), trwa budowa sie-
ci kanalizacji sanitarnej na 
nowo powstającym osiedlu 
domków jednorodzinnych 
przy ulicy Ziębickiej, do 10 
grudnia ma się uporać z re-
alizacją zadania wykonawca 
300-metrowego chodnika przy 
ul. Ziębickiej. Ten wysoki jak 
na nie najbogatszą gminę 
poziom inwestycji był możliwy 

przede wszystkim dlatego, że 
dochody gminnego budżetu 
wzrosły w tej kadencji o około 
20 mln złotych. „A dodatkowo 
do prawie wszystkich inwe-
stycji są pozyskiwane środki 
zewnętrzne” mówi burmistrz. 
„Tylko nieznaczna ich część 
była realizowana bez dotacji 
czy dofinansowania z ze-
wnątrz. Tak jest również w tym 
roku i tak chcemy planować 
w latach kolejnych: mam tu 
na myśli zarówno nową per-
spektywę unijną jak i środki 
krajowe, których pozyskujemy 
naprawdę dużo”.
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Szansy rozwoju naszej 
Gminy należy upatrywać w 
rozwoju turystyki, promując 
przede wszystkim szeroko 
znaną już nie tylko w kra-
ju Krzywą Wieżę, legendę 
Frankensteina w zgrabnym 
nawiązaniu do przedwojen-
nej nazwy Ząbkowic czy też 
coraz bardziej zachęcający 
do zwiedzania jego pomiesz-
czeń i zakamarków (a w 
przyszłości także lochów) 
Zamek.
W trakcie kadencji w gminie 
mocno skoncentrowano się 
na wielokierunkowych dzia-
łaniach promujących nasze 
walory turystyczne, poczy-
nając od ciekawie opraco-
wanych folderów, albumów 
i ulotek reklamowych czy 
banerów i billboardów przy 

głównych drogach regionu, 
poprzez spoty telewizyjne, 
audycje radiowe i kampa-
nię internetową oraz wyda-
nie lokalnych numizmatów 
- „Ząbkowickich dukatów” 
- a na udziale w targach 
turystycznych w kraju i za-
granicznych partnerskich 
miastach kończąc.
„Popularność przynoszą nam 
też cieszące się dużym po-
wodzeniem cykliczne im-
prezy, takie jak DNI I NOCE 
KRZYWEJ WIEŻY, WEEK-
END Z FRANKENSTEINEM, 
PIKNIK ŚREDNIOWIECZNY 
i inne, na które ściągamy 
kultowe i topowe gwiazdy 
muzyki polskiej” mówi bur-
mistrz Marcin Orzeszek. 
Najważniejszą i największą 
z inwestycji realizowanych w 

WARTO STAWIAĆ NA TURYSTYKĘ
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tej kadencji na rzecz rozwoju 
turystyki są kontynuowane 
od trzech lat, podzielone 
na kilka etapów prace ma-
jące na celu udostępnienie 
dla zwiedzających całego 
kompleksu ząbkowickiego 
Zamku.
W ich trakcie odnowiono 
wieżę bramną, odbudowano 
jedną z dwóch zrujnowanych 
bastei, zabezpieczono koro-
ny murów skrzydła wschod-
niego i południowego, kończy 
się roboty zabezpieczające 
mury skrzydła północnego.
W kolejnych etapach za-
planowane jest dokończe-
nie zabezpieczania murów 
oraz remont wieży zegaro-
wej i części podziemi. Na 
obu wieżach mają powstać 
punkty widokowe, zaś w 
zabezpieczonych lochach 
zamkowych p lanowane 
jest umieszczenie dużego 
kompleksu związanego z 
postacią Frankensteina, w 
którego skład wejdzie m. in. 
przeniesione z Izby Pamiątek 
Regionalnych „Laboratorium 
Frankensteina”.
Na pierwsze 3 etapy Gmina 
Ząbkowice Śląskie wydała 
kwotę 2.785.042,46 zł (w tym 
1.110.489,58 zł pozyskanych 
ze środków zewnętrznych, 
na które złożyły się dotacje 
z Ministerstwa Kultury i Dzie-
dzictwa Narodowego oraz 
Dolnośląskiego Funduszu 
Pomocy Rozwojowej).

W gminie obrano słuszny 
kierunek działań promo-
cyjnych w myśl zasady, że 
turyści zawsze się opłaca-
ją! Przede wszystkim dla-
tego, że zwiększają obroty 
naszych sklepów, w tym 
punktów pamiątkarskich, 
pozostawiają pieniądze w 
restauracjach, cukierniach, 
pubach czy pizzeriach... Od 
nich zależy też obłożenie 
miejsc w pokojach gościn-
nych i hotelach, a ponadto 
opłatami (niewygórowanymi 
zresztą) za wstęp do naszych 
zabytków i Izby Pamiątek z 
roku na rok wyraźniej zasi-
lają budżet gminy.
Ta kampania promocyjna 
przynosi efekty, systema-
tycznie rośnie liczba osób 
chcących poznać Ząbkowice 
Śląskie, co najlepiej uwi-
dacznia statystyka odwiedzin 
naszego „sztandarowego” 
zabytku – Krzywej Wieży: do 
końca października 2010 r. 
weszło na nią 5.826 osób, w 
tym samym okresie r. 2013 
było ich już 16.180 a do 15 
października br. jeszcze o 
bez mała 2 tysiące więcej 
– 18.039.
Wzrosła też liczba odwiedza-
jących Izbę Pamiątek Regio-
nalnych z 2.240 w 2010 r. do 
3.664 w roku bieżącym.
Coraz więcej osób lubią-
cych dreszczyk emocji i „du-
szę na ramieniu” przyciąga 
otworzona od 1 kwietnia br. 

nowa atrakcja turystyczna - 
„Śladami dr. Frankensteina” 
obejmująca „Laboratorium 
dr. Frankensteina”, „Salę 
grabarzy” oraz „Salę Tortur' 
i „Loch Głodowy” w Krzy-
wej Wieży. „Laboratorium” 
w 2010 r. zwiedziły 2.202 
osoby, do 15 października 
br. było ich 7.730. 
O rosnącej popularności na-
szej miejscowości świadczy 
także wynik tegorocznego 
plebiscytu słuchaczy radia 
RMF FM na najciekawsze i 
atrakcyjne miasto, w którym 
Ząbkowice Śląskie pokonały 
Chełm, Ełk, Wałcz, Turek i 
Wejcherowo.
Poprzednie lata także przy-
niosły sukcesy: udział w 
plebiscycie „Dolnośląski 
Klucz Sukcesu” za rok 2013 
poprowadził do zdobycia 
najwyższego, regionalnego 
wyróżnienia w kategorii „Naj-
bardziej gospodarna gmina 
miejsko-wiejska”, ponadto 
Dni i Noce Krzywej Wieży 
zdobyły nagrodę w Plebiscy-
cie Samorządowy Lider Roku 
Złote Kompasy 2013 oraz w 
Plebiscycie Gospodarczym 
Sudeckie Kryształy 2013 w 
kategorii „Najlepsza impreza 
promująca region”.
I z pewnością w następ-
nych latach tej atrakcyjności 
grodowi Krzywej Wieży i 
Frankensteina jeszcze przy-
będzie.
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„Przeciwdziałanie bezrobo-
ciu należy do zadań samo-
rządu powiatu, my – jako 
Gmina - nie mamy możliwo-
ści tworzenia miejsc pracy, 
ale robimy wszystko, by po-
móc firmom je tworzącym, 
m. in. poprzez ulgi w podat-
ku od nieruchomości” mówi 
burmistrz Marcin Orzeszek. 
„Rynek pracy w naszej gmi-
nie nie jest duży i cieszą nas 
każde nowe inwestycje, jak 
np. te powstające ostatnio 
przy ul. Wrocławskiej. Ten 
rynek mogłaby znacznie 
wzmocnić istniejąca u nas 
podstrefa Wałbrzyskiej Spe-
cjalnej Strefy Ekonomicznej 
(WSSE), otwartej zarówno 
na inwestora wewnętrznego 
jak i zewnętrznego. Nieste-
ty, obszar podstrefy jest zbyt 
mały - 3 ha terenu przy ul. 
Kamienieckiej oraz 3 ha 
przy ul. Przemysłowej - i 
przez to mało atrakcyjny dla 
potencjalnych inwestorów. 
Obecnie brak możliwości 
jej powiększenia, gdyż sku-
tecznie Gminę „przybloko-
wał” Minister Rolnictwa, 
który nie wyraził zgody na 
odrolnienie proponowanych 
do włączenia do podstrefy 
21 ha przy drodze krajowej 
nr 8. Wygraliśmy proces w 
Wojewódzkim Sądzie Ad-
ministracyjnym, ale NSA to 
zmienił. Będziemy składać 
do ministerstwa nowy wnio-
sek - to jedyna lokalizacja, 
która może być atrakcyjna 
dla potencjalnego większego 
inwestora. Mam nadzieję, że 
uda się ministra przekonać 
i strefę powiększymy, ale 
działamy również na rzecz 

wzmocnienia lokalnych firm, 
staramy się pomagać tym 
podmiotom gospodarczym, 
które już na naszym rynku 
funkcjonują i tym nowo two-
rzonym”.
Po to właśnie w tym roku 
powstało w Urzędzie Miej-
skim, czynne od poniedział-
ku do piątku, Biuro Wsparcia 
Przedsiębiorczości – inicja-
tywa nowatorska w skali 
województwa - by przed-
siębiorcy z terenu gminy 
mogli w jednym miejscu 
uzyskać pakiet informacji 
na temat wszystkich moż-
liwych dotacji, pożyczek i 
innych form wsparcia dla 
firm. Osobom zamierzają-
cym podjąć własną działal-
ność gospodarczą wskazuje 
się, jak to mogą zrobić, jak 
rozwinąć działalność, jak 
skorzystać z dostępnych 
środków i dotacji.
Ta działalność informacyjna, 
doradcza i szkoleniowa była 
już zresztą w różnych for-
mach prowadzona w naszej 
gminie od lat:
- W r. 2012 w każdy pierwszy 
wtorek miesiąca w kawiarni 
ZOK odbywały się konsul-
tacje dla przedsiębiorców, 
rolników, organizacji poza-
rządowych oraz osób planu-
jących rozpoczęcie własnej 
działalności gospodarczej, 
na temat możliwości pozy-
skania dofinansowania z 
funduszy unijnych.
- W 2012 i 2013 w pierwszą 
środę miesiąca w Urzędzie 
Miejskim każda osoba pra-
gnąca założyć własną fir-
mę lub pozyskać fundusze 
na już prowadzoną mogła 

skorzystać z bezpłatnych 
porad konsultanta-specja-
listy Agencji Rozwoju Re-
gionalnego „AGROREG”. 
Opinie osób korzystających 
z tych konsultacji były jed-
noznaczne: „To był dobry 
pomysł burmistrza”. Osoby 
te informowano, jak, krok po 
kroku, założyć własną firmę, 
co zrobić, aby firma prężnie 
się rozwijała, skąd i w jaki 
sposób pozyskać środki 
finansowe na założenie lub 
rozwój przedsiębiorstwa, 
jak pokonywać problemy 
pojawiające się w bieżącej 
działalności.
- Od 2013 r. w każdy drugi 
czwartek miesiąca w godz. 
12-15 są kontynuowane w 
Urzędzie Miejskim cieszące 
się powodzeniem bezpłatne 
porady prawne dla przedsię-
biorców i osób pragnących 
rozpocząć działalność go-
spodarczą.
- Od 2012 r. cyklicznie od-
bywają się spotkania bur-
mistrza z przedsiębiorcami 
z terenu gminy, również w 
ramach współpracy z po-
wołaną w 2011 r. Ząbko-
wicką Radą Biznesu. Było 
ich kilkanaście, a omawiano 
na nich m. in.: zmiany w 
przepisach prawnych doty-
czących podatku od towaru i 
usług; jak dochodzić swoich 
należności przed sądem i 
jak je szybko i skutecznie 
wyegzekwować; zagad-
nienia prawne dotyczące 
transportu drogowego i 
prawidłowego załadunku 
w ruchu drogowym; nowe 
możliwości dla przedsię-
biorstw w pozyskiwaniu 

funduszy UE na projekty 
inwestycyjne w latach 2014-
2020; efektywne wspar-
cie doradcze dla małych i 
średnich przedsiębiorstw; 
możliwości współpracy z 
przedsiębiorcami niemiecki-
mi poprzez Biuro Regional-
ne Polsko-Niemieckiej Izby 
Przemysłowo-Handlowej we 
Wrocławiu.
Ponadto informacje o na-
szych firmach produkcyj-
nych są bezpłatnie zamiesz-
czane na stronie interne-
towej Urzędu Miejskiego 
(Przedsiębiorca – Firmy 
Gminy Ząbkowice Śląskie), 
znalazły się też w folderze o 
mieście i gminie wydanym w 
języku polskim, angielskim 
i niemieckim.
- Rozpoczął działalność 
Mobilny Punkt Informacyjny 
o funduszach europejskich, 
którego comiesięczne kon-
sultacje cieszą się dużą 
frekwencją.
- Odbyło się kilka szkoleń 
m. in. na temat dotacji in-
westycyjnych wspierających 
rozwój mikroprzedsiębiorstw 
prowadzących działalność 
gospodarczą do 2 lat.
- Na jednej z sesji Ząbko-
wickiej Młodzieżowej Rady 
Miejskiej prezes zarządu 
TEJA Enginering, nawiązu-
jąc do zachodnich skutecz-
nych i obustronnie korzyst-
nych wzorów współpracy 
ludzi biznesu ze studentami 
i młodzieżą szkolną, przed-
stawił w tym zakresie pro-
pozycje swojej firmy.
Swego rodzaju zwień -
czeniem tej działalności 
w mijającej kadencji była 

październikowa konferen-
cja w sali widowiskowej 
Ząbkowickiego Ośrodka 
Kultury pod znamiennym 
hasłem „Współpraca klu-
czem do sukcesu”, w któ-
rej wzięło udział kilkudzie-
sięciu przedsiębiorców z 
terenu całego powiatu a 
obradom przysłuchiwała się 
młodzież kilku klas Liceum 
Ogólnokształcącego i Ze-
społu Szkół Zawodowych. 
Zebrani wysłuchali wystą-
pień burmistrza Marcina 
Orzeszka, który przedstawił 
ofertę inwestycyjną Gminy, 
prezes WSSE „Invest-Park” 
Barbary Kaśnikowskiej, z-cy 
dyrektora Departamentu 
Koordynacji Polityki Re-
gionalnej Urzędu Marszał-
kowskiego Anny Nowak, 
Stanisława Rogozińskiego 
z firmy Brante Partners oraz 
pp. Elżbiety i Józefa Fran-
kowskich, przedsiębiorców 
z Gminy Ząbkowice Śląskie, 
właścicieli firmy Intergra-
nit, którzy opowiedzieli, 
jak współpraca z lokalnymi 
przedsiębiorstwami wygląda 
w praktyce.
I tu nie od rzeczy będzie 
przypomnieć, że Dolnoślą-
ski Klucz Sukcesu, najwyż-
sze regionalne wyróżnienie 
przyznawane corocznie od 
kilkunastu lat przez kapitułę 
złożoną z ekonomistów, 
samorządowców i ludzi biz-
nesu, w kategorii „Najbar-
dziej gospodarna gmina 
miejska i miejsko-wiejska 
w 2013 r” otrzymała gmina 
Ząbkowice Śląskie m. in. za 
dobrą współpracę z przed-
siębiorcami. 

Z POMOCĄ DLA PRZEDSIĘBIORCÓW
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Były imprezy na skalę setek 
czy nawet tysięcy uczest-
ników jak chociażby: DNI i 
NOCE KRZYWEJ WIEŻY, 
WEEKEND z FRANKEN-
STEINEM, coroczne jarmar-
ki wielkanocne i bożonaro-
dzeniowe, kolejne edycje 
Targów Produktu Regional-
nego i Rękodzieła czy Zlot 
MOTOFRANKENSTEIN z 
piknikiem, paradą motorów, 
występami licznych zespo-
łów muzycznych, zabawami 
dla dzieci i konkursami.
Były i bardziej kameral-
ne: dla miłośników teatru, 
literatury czy muzyki nie 
tylko rozrywkowej - cho-
ciażby coroczne koncerty 
w ramach festiwalu Wra-
tislavia Cantans, występy 
aktorów wrocławskiego Te-
atru Muzycznego CAPITOL, 
rodzimych chórów ECHO, 
GLORIA, KWIAT POWOJU, 
ZŁOCIENIE, kapeli SAMI 
SWOI.
Mamy rozrastający się z 
roku na rok, unikalny Festi-
wal Zespołów Artystycznych 
KGW w Stolcu, z zespołami z 
całego Dolnego Śląska, ob-
fitują w występy artystyczne 
uczniów i przedszkolaków 
imprezy mikołajkowe i co-
roczny finał Wielkiej Orkie-
stry Świątecznej Pomocy, 
są kolejne edycje festiwalu 
„Wiosna Piosenki Śpiewa”, 
eliminacje gminne konkursu 
recytatorskiego „Pegazik”, 
konkursy piosenki dla dzieci 
i młodzieży w Ząbkowickim 

Ośrodku Kultury.
Cieszą się dużym powo-
dzeniem imprezy z okazji 
Dnia Kobiet, zwłaszcza te 
organizowane przez Uni-
wersytet Trzeciego Wieku, 
rozśmieszają widzów wy-
stępy grupy kabaretowej 
PARAGIMNAZJALNI z Gim-
nazjum nr 2, liryczną nutą 
pobrzmiewają spotkania 
z muzyką organizowane 
przez Koło Przyjaciół Biblio-
teki Pedagogicznej „Libra”; 
miłośników literatury gro-
madzą spotkania z autora-
mi książek organizowane 
głównie przez ząbkowicką 
bibliotekę publiczną i pla-
cówki oświatowe.
Na organizowanych w Ząb-
kowicach koncertach wystą-
piło kilkadziesiąt znanych 
zespołów a wśród nich: 
IRA, ENEJ, LEMON, LOM-
BARD, TRZECI WYMIAR, 
RAS LUTA, LADY PANK, 
OBERSCHLIESEN, TSA, 
ACID DRINKERS, MESA-
JAH, WYBOROWA BLU-
ES, SKANGUR, KURCZAT, 
TURBO, NAGŁA ZMIANA 
KLIMATU no i nasz ząbko-
wicki FairyTale Show, który 
swą karierę rozpoczął w 
2011 r. na scenie Ząbko-
wickiego Ośrodka Kultury a 
potem wygrał finał Muzycz-
nej Bitwy Radia Wrocław 
i wystąpił w Must Be The 
Music Polsatu.
Szeroka oferta imprez i 
wydarzeń kulturalnych ma 
na celu zainteresowanie i 

usatysfakcjonowanie jak 
najszerszej grupy widzów 
i słuchaczy, co niektórzy 
organizatorom mają czasem 
za złe, bo nie odpowiada to 
ich gustom.
Ponieważ gusta są jednak 
różne, prawo do zaistnienia 
mają zarówno turniej break 
dance w Hali Słonecznej, 
rodzinna majówka na plan-
tach zamkowych, Gminny 
Konkurs Piosenki Ludowej 
„Sulisek” w Sulisławicach, 
festiwal piosenki „Muzyka 
łączy dzieci Polski i Czech”, 
PIKNIK COUTRY, happe-
ning stowarzyszenia „Fan-
tazjada” z wystawą fotogra-
ficzną jak i występy szkoły 
tańca Hanny Zielińskiej, 
Festiwal Teatrów „Teatr bez 
granic”, konkursy chórów 
„Pieśni seniora”, kolejne 
edycje Biesiady Talentów w 
Gimnazjum nr 2, artystyczny 
program I Ząbkowickich Tar-
gów Rolno-Spożywczych. 
I inne, których nie sposób 
wszystkich wymienić, bo 
przecież co roku dziesiątki 
ich, jeśli nie setki, organi-
zują chociażby placówki 
oświatowe. Przypomnijmy 
więc niektóre:
obchody 65-lecia działalno-
ści Ząbkowickiej Biblioteki 
Publicznej Miasta i Gminy 
im. Księgi Henrykowskiej, 
uroczystość jubileuszu 50-
lecia, kierowanego przez 
Annę Józefowicz, najwięk-
szego ząbkowickiego chóru 
GLORIA, Sylwestrowe Noce 

WYDARZENIA I IMPREZY NA KAŻDY GUST
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Pod Gwiazdami, ogólno-
polską akcję czytania dzie-
ciom, powitanie wakacji z 
radiem ESKA, konkursy 
recytatorskie oraz plastycz-
ne i fotograficzne (w tym 
tematycznie poświęcone 
Krzywej Wieży i promocji 
Ziemi Ząbkowickiej), za-
bawę integracyjną „Mikołaj 
wszystkich dzieci”, NAWIE-
DZONY DOM ze strachami 
z Teatru Prawdziwego, noc-
ne zwiedzanie z lampionami 
Krzywej Wieży, Letnie Kino 
dr. Frankensteina, konkurs 
na film (zgłoszono 16 prac) 
promujący Ząbkowice Ślą-
skie.
Jesteśmy przekonani, że na-
stępne lata będą nie mniej 
obfite i zaowocują wieloma 
imprezami przyciągającymi 
nie tylko mieszkańców mia-
sta, gminy czy powiatu, ale 
także licznych turystów.

     W naszej gminie od po-
czątku kadencji funkcjonu-
je 13 publicznych placówek 
oświatowych: 5 przedszkoli, 6 
szkół podstawowych (w tym 5 
z oddziałami przedszkolnymi) i 
2 gimnazja, choć przed trzema 
laty zanosiło się, że budżet nie 
podoła wydatkom na oświatę i 
trzeba będzie zdecydować się 
na likwidację czy połączenie 
niektórych szkół oraz inne 
rozwiązania oszczędnościowe. 
Powodem takiego stanu rzeczy 
była oczywiście, spowodowana 
niżem demograficznym, od lat 
malejąca liczba uczniów, a 
co za tym idzie – zmniejsza-
nie się wysokości subwencji 
oświatowej przekazywanej 
Gminie z budżetu państwa. 
Po burzliwych dyskusjach na 
posiedzeniach komisji i se-

sjach Rady Miejskiej burmistrz 
Marcin Orzeszek zdecydował: 
„Naszym celem jest poszu-
kanie dodatkowych pienię-
dzy i pozostawienie struktury 
oświatowej w niezmienionym 
kształcie”.
Warto tu wskazać na jeszcze 
jeden „społeczny plus” tego 
stanu rzeczy: utrzymanie na 
prawie niezmienionym pozio-
mie zatrudnienia w naszych 
szkołach.
Po adaptacji pomieszczeń w 
Przedszkolu nr 1 na ul. Krzy-
wej ilość miejsc w oddziałach 
żłobkowych zwiększyła się z 
25 do 42 a od września br. 
do 54, co pozwoliło przyjąć 
wszystkie zgłoszone dzieci. 
Nie ma również kolejek do 
przedszkoli. 
Wychodząc naprzeciw potrze-

bom rodziców od tego roku 
szkolnego wydłużyły czas funk-
cjonowania: Przedszkole Nr 1 
i Przedszkole Nr 4 na Osiedlu 
XX-lecia do godz. 17.00, nato-
miast Przedszkole Nr 2 na ul. 
Krzywej do godz. 18.00.
Na podkreślenie zasługuje rów-
nież: wprowadzenie w przed-
szkolach dla wszystkich dzieci 
zajęć z języka angielskiego 
oraz funkcjonowanie w Przed-
szkolu Nr 4 oddziałów integra-
cyjnych dla dzieci z różnymi 
dysfunkcjami i prowadzenie dla 
nich zajęć rewalidacyjnych.
Do plusów trzeba też zaliczyć, 
że kolejny rok z rzędu w na-
szych przedszkolach stawka 
za całodzienne wyżywienie 
wynosi 5 zł i jest najniższa w 
regionie a prawdopodobnie i 
w województwie. Z kolei dla 

rodziców uczniów istotne jest 
utrzymanie stawki za szkolny 
obiad na najniższym w regionie 
poziomie 3,20 zł.
A skoro o pieniądzach mowa: 
w ciągu minionych czterech lat 
wydano ich sporo na oświato-
we inwestycje. Wykonano za 
nie m. in. kilkanaście placów 
zabaw przy szkołach i przed-
szkolach, termomodernizację 
budynku Przedszkola nr 4, re-
mont pokrycia dachowego wraz 
z wymianą więźby na budynku 
Przedszkola nr 1, wymianę 
pieca i instalacji centralnego 
ogrzewania w Przedszkolu 
Nr 2, adaptację pomieszczeń 
po szkole w Bobolicach na 
przedszkole, remont zaplecza 
kuchennego Szkoły Podstawo-
wej nr 2 przy ul. Piastowskiej z 
zakupem pierwszego w gmin-

nych placówkach oświatowych 
pieca konwekcyjno-parowego 
do beztłuszczowego przygo-
towywania posiłków, zmoder-
nizowanie w tejże szkole sali 
gimnastycznej.
W tym roku we wszystkich 
szkołach niemałym nakładem 
środków i dzięki pomocy ro-
dziców przygotowano sale 
lekcyjne dla sześciolatków oraz 
w niektórych wygospodarowa-
no dodatkowe pomieszczenia 
świetlicowe a do końca roku w 
nowe urządzenia doposażone 
zostaną place zabaw przed-
szkoli nr 1 i nr 2.
Na realizację wielu inwestycji 
pozyskano pieniądze z ze-
wnątrz, jak chociażby w ra-
mach projektu Dolnośląska 
e-szkoła ponad 68 tys zł na 
zakup sprzętu komputerowego 

NAJWAŻNIEJSZE ZAMIERZENIA  
I ZADANIA OŚWIATOWE ZOSTAŁY ZREALIZOWANE
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przez Zespół Przedszkolno-
Szkolny w Stolcu czy na wypo-
sażenie pracowni przyrodniczej 
w Szkole Podstawowej nr 1 na 
ul. Krzywej.
Setki tysięcy złotych, głównie 
unijnych, udało się też pozy-
skać na tzw. projekty miękkie 
a m. in.:
- 360 tys. zł otrzymaliśmy na 
indywidualizację procesu na-
uczania w klasach I-III. Za 150 
tys zakupiono pomoce dydak-
tyczne, reszta przeznaczona 
została na dodatkowe zajęcia 
dla uczniów z uwzględnieniem 
zarówno tych wybitnie uzdol-
nionych jak i tych z deficytami 
edukacyjnymi;
- za unijne pieniądze Gimna-
zjum nr 1 ze szkołami z Francji, 
Hiszpanii, Rumunii, Szwecji, 
Turcji i Włoch w latach 2012-13 
uczestniczyło w programie Co-
menius „Uczenie się przez całe 
życie”. Realizowano partnerski 
projekt ochrony środowiska, w 
ramach którego m. in. sadzono 
drzewa na terenie Nadleśnic-
twa Bardo a nasi uczniowie 
w 2013 r. zrewanżowali się 
pracą na rzecz środowiska w 
partnerskich miejscowościach 
za granicą;
- ze środków zewnętrznych 
finansowana jest corocznie 
nauka pływania dla uczniów 
szkół podstawowych, którą 
w tym roku objęto wszystkie 
dzieci klas trzecich – ponad 
240 uczniów.
Przedszkola w gminie w ciągu 
minionych czterech lat realizo-
wały wiele programów (rów-
nież autorskich, opracowanych 
przez naszych nauczycieli), 
dotyczących przede wszyst-
kim promocji zdrowego trybu 
życia oraz ochrony środowiska. 
Takich jak:
Przedszkole promujące zdro-
wie, Dbamy o zdrowie, Żyjemy 
zdrowo i wesoło, Zdrowy przed-
szkolak – szczęśliwe dziecko, 
Zdrowie przede wszystkim, Nie 
pal przy mnie, Zdrowo jemy – 
zdrowo rośniemy, Z przyrodą 
w zgodzie żyj (zbieranie pla-
stikowych zakrętek i zużytych 

baterii), Kubusiowi przyjaciele 
natury, Czyste powietrze wo-
kół nas, Z energią na rzecz 
ochrony klimatu itp. Były też 
realizowane programy takie 
jak: Bezpieczne przedszkole, 
Cała Polska czyta dzieciom, W 
świecie muzyki i ruchu, Przyja-
ciele z farmy, Przyjaciele Zip-
piego, Przedszkolne podróże 
po Europie, Muzyka klasyczna 
w przedszkolu, Mały i duży 
teatr, Przedszkolak uczniem i 
sporo innych.
- Przedszkole Nr 1 jest co roku 
pomysłodawcą i organizato-
rem Powiatowego Dziecięcego 
przeglądu tańca „ZATAŃCZ z 
NAMI”
- Przedszkole Nr 2 jest orga-
nizatorem Festiwalu Artystycz-
nego Przedszkolaków „Wnuki 
życzą” adresowanego do se-
niorów z terenu gminy
- Przedszkole Nr 4 szczyci się 
w br. laureatami I miejsc w 
konkursach: plastycznym „W 
krainie Bajki”, recytatorskim 
„Poezja Juliana Tuwima”, pio-
senki ludowej „Sulisek”
- Przedszkole Nr 5 uczestni-
czy w charytatywnym przed-
sięwzięciu „Zbieranie nasion 
warzyw na misje do Afryki”, 
jako jedyna gminna placówka 
należy do Klubu Szkół UNICEF 
i uzyskało certyfikat „Kubusiowi 
przyjaciele natury”
- Przedszkole Publiczne w 
Szklarach Hucie i Oddział w 
Bobolicach jest laureatem 
wielu konkursów gminnych, 
powiatowych i ogólnopolskich. 
W przedszkolu został założony 
zespół cheerleaderek - placów-
ka sama pozyskała fundusze 
na ich stroje.
     Do tematyki ochrony zdrowia 
i działań na rzecz środowiska w 
szkołach podstawowych doszły 
programy dotyczące przemo-
cy w szkole, profilaktyczne i 
socjoterapeutyczne. Realizo-
wano programy ogólnopolskie i 
własne, szkolne, m. in.: Rado-
sny uśmiech – radosna przy-
szłość, Razem w Pełni Spraw-
ny, Spójrz inaczej, Dostrzec 
innych, Klub bezpiecznego 

Puchatka, Jestem bezpieczny 
w szkole, Szkoła bez przemo-
cy, Ratujemy i uczymy ratować 
innych, Bezpieczne wakacje, 
Sport najlepszym sposobem 
na nudę, Sprawny Dolnośląza-
czek, Trzymaj formę, Nie pal 
przy mnie, proszę; Śniadanie 
daje moc, Szklanka mleka, 
5 porcji warzyw, owoców lub 
soku. W niektórych szkołach 
prowadzono zbiórkę plasti-
kowych zakrętek i zużytych 
baterii, realizowano programy 
Góra grosza, Mogiłę pradziada 
ocal od zapomnienia, Znajdź 
właściwe rozwiązanie i wiele 
innych.
W sferze dydaktyczno-wy-
chowawczej do najważniej-
szych osiągnięć naszych pod-
stawówek w roku szkolnym 
2013/2014 zaliczyć można:
- w SP Nr 1 przy bardzo dobrej 
współpracy z rodzicami wyre-
montowano pomieszczenia dla 
klas pierwszych z wykorzysta-
niem środków pozyskanych 
przy organizacji Jarmarków 
Bożonarodzeniowych i Wielka-
nocnych. Dynamicznie rozwija 
się współpraca z Kołem Sy-
biraków, której owocem jest 
odznaczenie nauczyciela tej 
szkoły Honorową Odznaką 
Sybiraka;
- SP Nr 2 z Oddziałami Przed-
szkolnymi promuje zdrową 
żywność i zdrowe nawyki ży-

wienia - obiady szkolne przy-
gotowywane są bez tłuszczu 
w nowym piecu parowo-kon-
wekcyjnym;
- SP Nr 3 prowadziła akcję 
„Ćwiczyć każdy może” i uzy-
skała tytuł „Szkoły w ruchu”. 
Od kilkunastu lat z wielkim 
zaangażowaniem organizuje 
obchody Międzynarodowego 
Dnia Osób Niepełnosprawnych 
(jako jedyna w powiecie) oraz 
Międzynarodowego Dnia Życz-
liwości i Pozdrowień;
- uczniowie SP w Braszowicach 
są laureatami II, III i IV stopnia 
Ogólnopolskiej XXI Olimpiady 
Wiedzy Archimedes Plus. (Na-
uczyciel matematyki tej szkoły 
ma duży udział w redagowaniu 
podręcznika „Matematyka z 
klasą”);
- Zespół Przedszkolno-Szkolny 
w Stolcu zakończył realizację 
projektu edukacji regionalnej 
„Razem się spotkajmy, lepiej 
się poznajmy”, w efekcie czego 
powstał Dziecięcy Zespół Ar-
tystyczny, kultywujący ludową 
muzykę i taniec;
- SP z Oddziałem Przedszkol-
nym w Zwróconej realizuje 
projekt „NAUKA - WYNIKI - 
SUKCES W PRZYSZŁOŚCI”, 
dzięki któremu zwiększono 
w szkole bazę pomocy dy-
daktycznych. Szkoła jest or-
ganizatorem imprezy szcze-
bla wojewódzkiego „Plejada 

Świętych – Wielkie Imieniny” i 
powiatowego konkurs piosenki 
ludowej „Sulisek”.
W gimnazjach szczególny na-
cisk położono na programy ma-
jące na celu przeciwdziałanie 
przemocy w szkole.
- W Gimnazjum nr 1 realizo-
wano też m. in. programy do-
tyczące kultury fizycznej oraz 
„Od dziewczynki do kobiety” 
i „Gdzie szukać pomocy?”. 
Szkoła od lat jest organiza-
torem ząbkowickiego finału 
„Wielkiej Orkiestry Świątecznej 
Pomocy”.
- Gimnazjum nr 2 otrzymało 
certyfikat „Szkoły bez prze-
mocy” i realizowało programy 
„Trzymaj formę”, „Zapobiega-
nie nałogom”, „Dajmy sobie 
szansę” oraz „Poszerzamy 
horyzonty”, niejako „sztandaro-
wą” pozycją tej szkoły stała się 
coroczna „Biesiada talentów” a 
kulturalną wizytówką kabaret 
PARAGIMNAZJALNI.
Oba nasze gimnazja proponują 
atrakcyjną ofertę edukacyjną: 
Gimnazjum Nr 1 kontynuuje 
nauczanie w klasach profi-
lowanych - matematycznej, 
dziennikarskiej i sportowej; 
Gimnazjum Nr 2 preferuje 
nauczanie języków obcych i 
wprowadzono tu do programu 
nauczania podstawy przedsię-
biorczości.
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Mając na uwadze tę starożytną, 
ale zawsze aktualną – zwłaszcza 
w odniesieniu do dzieci i mło-
dzieży – maksymę, w ciągu mi-
nionych czterech lat zrobiono w 
naszej gminie wiele dla rozwoju 
kultury fizycznej i sportu. Poczy-
nając od inwestycji w obiekty i 
urządzenia sportowe, poprzez 
co roku rosnące dotacje i dofi-
nansowania (m. in. ze środków 
Gminnej Komisji Rozwiązywania 
Problemów Alkoholowych) dla 
klubów i stowarzyszeń działają-
cych na rzecz „zdrowego ciała”, a 
na organizacji imprez rekreacyj-
no-sportowych kończąc.
Upowszechnianiu i promowaniu 
tężyzny fizycznej służą turnieje 
przedszkolaków, częste zawody 
sportowe o puchar burmistrza, 
olimpiady integracyjne. Z pienię-
dzy unijnych finansujemy naukę 
pływania, która w tym roku objęła 
wszystkich uczniów klas trzecich 
szkół podstawowych w gminie.
Niezwykle intensywną działal-
nością turystyczną wykazuje 
się Stowarzyszenie Inicjatyw 
na Rzecz Dzieci Ziemi Ząb-

kowickiej, odnoszą sukcesy w 
powiatowych i wojewódzkich za-
wodach sportowo-pożarniczych 
reprezentacje naszych OSP 
(zwłaszcza braszowickiej).
Możemy pochwalić się niezłymi 
drużynami piłkarskimi (zwłasz-
cza młodzieżowymi, od lat znaj-
dującymi się w czołówce ekip 
Dolnego Śląska) czy turniejami 
Regionalnej Ligi Futsalu (halowej 
piłki nożnej).
Najważniejsze jednak jest to, 
że w ciągu tych lat przestaliśmy 
być „gminą jednej dyscypliny 
sportowej”: nasi zawodnicy co-
raz większe sukcesy odnoszą 
w sportach walki (zwłaszcza 
karate kyokushin i karate sho-
tokan), coraz lepiej spisuje się 
drużyna siatkówki, odradza się 
koszykówka, na niezłym pozio-
mie stoją szachy.
Owocuje to sukcesami nie tylko 
na skalę krajową, ale także eu-
ropejską i światową. Tu warto 
przypomnieć niektóre z nich:
- Patrycja Wrona brązową meda-
listką mistrzostw świata karate 
kyokushin w kategorii do 65kg 

- Piotr Czeleń zdobywcą dwóch 
złotych medali: kumite (walka) 
i kata (powiązane ze sobą se-
kwencje bloków, kopnięć i ude-
rzeń) na mistrzostwach świata 
karate shotokan
- Marcin „Korzeń” Głowacki mi-
strzem (a rok wcześniej wice-
mistrzem) świata w wyczynowej 
jeździe na motocyklu (stunt)
- oldboje Orła zwyciężają w II 
Mistrzostwach Polski w piłce 
nożnej „50+”  
- Adrian Słoninka z Olbrachcic 
Wielkich dwukrotnym mistrzem 
Polski w coraz bardziej popular-
nym sporcie dla niewidomych 
– show-downie
Promocji sportu służyły organi-
zowane w Ząbkowicach Śląskich 
dużego kalibru imprezy sportowe 
np.:
- w ubiegłym roku ponad 150 pię-
ściarzy z kilkudziesięciu klubów 
walczyło w Hali Słonecznej w III 
Grand Prix o puchar prezesa 
PZB. Gośćmi honorowymi byli 
znani polscy bokserzy a wśród 
nich mistrz olimpijski z Tokio 
Marian Kasprzyk i brązowy me-

dalista z Barcelony Wojciech 
Bartnik
- I Mistrzostwa Polski karate 
shotokan obfitowały w sukcesy 
„naszych”: złote medale zdobyli 
Piotr Czeleń, Piotr Kostro, Mi-
kołaj Gulej i drużynowo Jakub 
Skoczylas, Dawid Zabielski, Gra-
cjan Fleszar; srebrne wywalczyli 
Gracjan Fleszar, Piotr Malczew-
ski, Bogusław Litwin i drużynowo 
Mikołaj Gulej, Gabriela Litwin, 
Borys Sobieraj a brązowe Jakub 
Skoczylas i drużynowo Bogusław 
Litwin, Witold Chochorowski, 
Piotr Kostro.
Z pewnością coraz większym 
powodzeniem u fanów długody-
stansowego biegania – również 
tych z naszego terenu - cieszyć 
się będzie „ZABKOWICKA DY-
CHA”, której pierwsza edycja 
w tym roku zgromadziła 285 
zawodników.
Można być dumnym z wielkich 
sukcesów naszych reprezentan-
tów, ale społecznie ważniejsze 
jest podniesienie poziomu zdro-
wia i tężyzny fizycznej wszystkich 
mieszkańców gminy, a tego nie 

da się osiągnąć bez inwesty-
cji sportowych i tych kulturze 
fizycznej służących. Na tym 
polu w gminie przez ostatnie 
lata wiele się zmieniło: powstało 
kilkanaście placów zabaw dla 
najmłodszych, zbudowano dwa 
kompleksy boisk „ORLIK”, stanę-
ły siłownie na wolnym powietrzu 
w Strąkowej i w Szklarach Hucie, 
kończy się budowa skateparku, 
zmodernizowano salę gimna-
styczną w Szkole Podstawowej 
nr 2, doposażono SP nr 1 i SP 
nr 3 w sprzęt sportowy, wyre-
montowano zaplecze sanitarne 
i szatnie miejskiego stadionu, 
zakupiono dla Hali Słonecznej 
mobilne trybuny, we współpracy 
z Zarządem Powiatu oddano do 
użytku Liceum Ogólnokształcą-
cemu i Gimnazjum nr 1 kompleks 
boisk sportowych. A najważ-
niejsza rekreacyjno-sportowa 
inwestycja jeszcze przed nami: 
budowa krytej pływalni, której 
dokumentacja została złożona 
w Starostwie Powiatowym ce-
lem uzyskania pozwolenia na 
budowę.

W ZDROWYM CIELE ZDROWY DUCH
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